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...سیاسی
دیوان بین المللی دادگستری در ماه مهر 

بررسی می کند 

 پرونده »سرقت« ۲ میلیارد دلاری آمریکا 
از ایران در لاهه 

دیوان بین المللی دادگستری به عنوان رکن قضایی اصلی 
سازمان ملل متحد اعــام کرد ماه اکتبر )مهرماه( پرونده 
شکایت ایران از آمریکا در پرونده مصادره 2 میلیارد دلار پول 
ایران را بررسی می کند. به گزارش فارس، دیوان بین المللی 
دادگستری در بیانیه ای روز جمعه اعام کرد: »بین روزهای 
8 تا 12 اکتبر 2018 )16 تا 20 مهر( چند جلسه استماع 
عمومی برای بررسی پرونده »دارایی های خاص ایران« )شکایت 
جمهوری اسامی ایران از ایالات متحده آمریکا(« در لاهه 
برگزار خواهد کرد. مطابق این بیانیه، این جلسات استماع »به 
اعتراض های اولیه مطرح شده توسط ایالات متحده اختصاص 
خواهند داشت« و پس از آن قضات نظر خود را درباره این که 
می توانند در این مناقشه حکم کنند یا خیر، اعام خواهند کرد.  
ایران خرداد سال 1395 درباره اختاف مربوط به تخلفات 
دولت آمریکا راجع به معاهده مودت، روابط اقتصادی و حقوق 
کنسولی میان ایران و آمریکا که در روز 15 آگوست 1955 )23 
مرداد 1344( از سوی دو طرف امضا و در 16 ژوئن 1957 
)26 خــرداد 1336( لازم الاجــرا شده است، دادخواستی 
را در دفتر دیوان بین المللی دادگستری ثبت کرده بود. ثبت 
این دادخواست یک ماه بعد از آن صــورت گرفت که دیوان 
عالی آمریکا پرداخت حدود 2 میلیارد دلار به خانواده های 
قربانیان بمب گذاری ســال 1983 از محل دارایــی هــای 
مصادره شده ایران را تایید کرد. دادگاه فدرال آمریکا در سال 
2007 در حکمی خواستار پرداخت مبلغ 2.65 میلیارد دلار 
به خانواده های قربانیان انفجار سال 1983 بیروت و چند 
انفجار دیگر شده بود. این حکم در سال 2014 تایید و قرار شد 
به بهانه پرداخت غرامت، حدود 2 میلیارد دلار از محل مبالغ 
بلوکه شده بانک مرکزی ایران برداشت شود. این مبلغ هم 
اکنون در حسابی در سیتی بانک نیویورک نگهداری می شود. 
بانک مرکزی، سپس با استناد به قراردادی بین ایران و آمریکا 
در سال 1955 که به موجب آن واشنگتن از برداشت از این 
حساب منع شده، درخواست تجدید نظر در حکم صادر شده 
را کرد.  اما از سوی دیگر، کنگره، سال 2012 قانونی با عنوان 
»کاهش تهدیدهای حقوق بشر ایران و سوریه« صادر کرده که 
مجوز برداشت از حساب بانک مرکزی و پرداخت غرامت به 
خانواده های قربانیان این حمله را می دهد. بانک مرکزی ایران 
می گوید کنگره با تصویب این قانون، بر خاف اصل تفکیک 
قوا عمل کرده و بر نتیجه پرونده ای که در قوه قضاییه آمریکا 
در حال بررسی بوده، اثر گذاشته است. دیوان عالی آمریکا در 
حکم اردیبهشت  این استیناف بانک مرکزی را رد کرده و مدعی 
شده بود کنگره بر خاف اصل تفکیک قوا در قانون اساسی 
که اختیارات قوای سه گانه آمریکا را مشخص می کند، عمل 
نکرده است. ایران هر گونه دخالت در انفجار سال 1983 در 
پایگاه نیروی دریایی آمریکا در بیروت را که به مرگ 241 سرباز 

آمریکایی منجر شد، رد کرده است.

...از میان خبرها
فرمانده نیروی دریایی ارتش: 

ناوشکن های »دنا« و »سهند« تا پایان آذر 
عملیاتی می شوند 

فرمانده نیروی دریایی ارتش از الحاق ناوشکن »دنا« به 
ناوگان جنوب تا پایان آذر خبر داد .به گــزارش میزان، 
امیر دریادار »حسین خانزادی« از نام گذاری جدیدترین 
ناوشکن ساخته شده برای نداجا به نام »دنــا« خبر داد و 
گفت: این ناوشکن که توسط سازمان صنایع دریایی وزارت 
دفاع ساخته شده است، به زودی به ناوگان دریایی ارتش 
در آب های جنوب کشور ملحق خواهد شد.وی جزئیات 
بیشتری را از مشخصات و ویژگی های این ناوشکن اعام 
نکرد ولی گفت که »دنا« جدیدترین شناور ساخته شده از 
کاس موج است.به گفته دریادار خانزادی، کار ساخت 
ناوشکن »سهند« نیز با انجام تست های دریایی رو به پایان 
است و تا پایان آذر امسال به همراه ناو »دنا« عملیاتی خواهد 
شد.فرمانده نیروی دریایی ارتش تصریح کرد: زیردریایی 
»فاتح« نیز که اولین زیردریایی کاس متوسط ساخت  
ایران است به زودی رونمایی خواهد شد.دریادار خانزادی 
به روند تعمیرات ناوشکن دماوند نیز اشاره کرد و افزود: کار 
تعمیرات ناوشکن دماوند هم همان طور که قول داده ایم، تا 
پایان سال تمام خواهد شد و این شناور کمتر از دو سال دیگر 
به توانایی های قبل خود و حتی بیشتر از آن دست می یابد.

معاون آموزش و پرورش نیکشهر خبر داد:

تحصیل 1703 دانش آموز در مدارس 
تخریبی نیکشهر

هــزار و 703 دانــش آمــوز در 13 روستای بخش مرکزی 
نیکشهر در مدارس فرسوده، خشتی و گلی تحصیل می 
کنند که در مواقع بارندگی برای جلوگیری از حوادث ناگوار 
مجبور به تعطیلی آن هستیم. معاون پشتیبانی و  توسعه 
مدیریت آمــوزش و پــرورش نیکشهر به خبرنگار ما گفت: 
ساخت و تخریب  17 مدرسه با 80 کاس درس فرسوده، 
خشتی و گلی در بخش مرکزی این شهرستان نیازمند توجه 
خیران و دولت است تا دانش آموزان از مدارس استاندارد و 

ایمن با امکانات روز بهره مند شوند. 
»عبدالستار امیری فر« افزود: امسال به همت خیران 9 
مدرسه با 34 کاس درس و یک مدرسه توسط اداره کل 
نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس در بخش مرکزی نیکشهر 
به بهره برداری رسیده است اما همچنان در این حوزه با 

کمبود فضای آموزشی رو به رو هستیم.
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انتقادهای نمایندگان ایرانشهر و زاهدان

امینی فرد: ساختار انتظامی 
ایرانشهر متناسب با ماموریت ها 

نیست
ساختار انتظامی ایرانشهر قدیمی است و با وجود تاش 
هایی که نیروی انتظامی دارد ولی از آن جا که این 
ساختار متناسب با ماموریت های محوله نیست، ممکن 

است مشکاتی خارج از اشراف انتظامی اتفاق بیفتد.
مجمع  رئیس  بلوچستان«،  و  »سیستان  گــزارش  به 
نمایندگان استان روز گذشته در نشست مطبوعاتی 
خود گفت: ماجرای اخیر ایرانشهر از چند جنبه قابل 
بررسی است، سوال بسیاری این بود که چرا این حادثه 
در ایرانشهر که از نظر تمدنی، سابقه ای طولانی دارد و 
به گفته مقام معظم مرکز فرهنگی بلوچستان است اتفاق 
افتاده است؟ باید گفت که این گونه حوادث می تواند 
در هر نقطه ای از دنیا رخ دهد و حتی در جوامع مدرن و 

پسامدرن هم وجود دارد.
دکتر »محمد نعیم امینی فرد« افزود: این پرونده مفتوح 
است و دقیق نمی توان گفت که چند نفر آسیب دیده 
اند، بهتر است که تشکیات قضایی در این باره اطاع 
رسانی انجام دهد، نمی توان منکر این حادثه شد و ابعاد 
آن به زودی مشخص خواهد شد، اگر یک نفر هم شاکی 
باشد جا دارد که مورد بررسی ویژه قرار گیرد. پیگیری 
هایی که در سطح محلی انجام شده و حساسیت هایی 
که در کشور به وجود آمده است نشان دهنده پیگیری 
های مطبوعات و رسانه هاست، این موضوع حتی بعد 

جهانی پیدا کرد.
وی ادامه داد: در این باره با معاون حقوقی رئیس جمهور 
و روسای فراکسیون های تخصصی، جلسات و پیگیری 
هایی انجام شد و قرار است در فضای آرام تری تعدادی 
از اعضای برخی فراکسیون های مجلس از استان و 

ایرانشهر بازدید کنند و دستاوردهای خود را برای اقدام 
های بعدی به اطاع مسئولان برسانند.به گفته وی، 
هر اندازه که از ابعاد خبرهای منفی کاسته شود به نفع 
استان است، البته می طلبد این گونه موارد در مراجع 
مربوط  کارشناسی و بررسی شود، ممکن است هر پدیده 
اجتماعی مورد سوء استفاده دشمنان واقع شود که باید 

هوشیاری لازم را در این باره داشته باشیم.
نماینده مردم ایرانشهر تصریح کرد: ساختار انتظامی 
ایرانشهر قدیمی است و با وجود تاش هایی که نیروی 
انتظامی دارد ، به دلیل این که متناسب با ماموریت های 
محوله نیست ممکن است مشکاتی از این دست خارج 
از اشراف انتظامی اتفاق بیفتد. موضوع ناامنی های 
اجتماعی ایرانشهر سال ها پیگیری شده است، به نظر 
می رسد که نیاز است تجدید ساختاری در این باره انجام 
شود، قرار بود از یک سال قبل اقدام هایی درباره موضوع 
انتظامی ایرانشهر انجام شود که برای پیگیری موضوع 
حدود دو هفته قبل دیداری با مقام های انتظامی کشور 

انجام شد. 
به گفته وی، قبل از حادثه با توجه به آمار به نسبت بالای 
بزه اجتماعی در حوزه مرکزی ایرانشهر اعتباری به این 
حوزه اختصاص یافته است که امیدوارم محقق شود 
و درباره ارتقای ساختار انتظامی هم قرار شد از طریق 
شورای تامین استان و پیشنهاد به شورای امنیت کشور، 
تغییراتی انجام شود که با حادثه اخیر ضرورت آن بیشتر 
حس می شود. موضوع دیگری که در این باره اهمیت 
دارد استفاده از نیروهای بومی منطقه است، متاسفانه 
با تاش های نیروی انتظامی در  خروجی متناسب 
ایرانشهر نداریم. از طریق مسئولان ناجا پیگیری شده 
است تا از نیروهای بومی منطقه استفاده کنند و طرح 
جامع امنیتی برای ناامنی های اجتماعی منطقه ایجاد 

شود.

فاصله استان از نظر شاخص های پایه توسعه	 
وی گفت: با وجود این که زمینه های توسعه در استان به 
اندازه کافی و با ظرفیت های بالا فراهم است و حتی یکی 
از امیدهای ایران برای برون رفت از وضعیت فعلی با 
استفاده از ظرفیت های استان از نظر ترانزیت و موقعیت 
چابهار و دیگر قابلیت هاست، استان از نظر برخورداری 

از منابع، رتبه بالایی ندارد.
ــرد: در دهــه هــای قبل سرمایه گــذاری  وی اضــافــه ک
مناسبی در این باره انجام نشده است، به همین دلیل در 
شاخص های پایه توسعه از جمله راه، مسکن و آب تفاوت 
و انحراف استان از متوسط کشوری قابل توجه و نیاز به 
سرمایه گــذاری دولت است، ولی برابر سیاست های 

اجرایی اصل 44 دولت خیلی امکان ورود مستقیم ندارد 
ــذاری، تشویق بخش خصوصی  و به شکل سیاست گ
و ایجاد زیرساخت ها بــرای سرمایه گــذاری عمل می 
کند تا شاخص های توسعه ای را شاهد باشیم.عضو 
کمیسیون بهداشت مجلس بیان کرد: بعد از استقال 
دانشکده علوم پزشکی ایرانشهر، روند طرح هایی که در 
منطقه شروع شد خوب بود، در پایان سال گذشته حوزه 
سرزمینی جنوب مناطقی که دربــردارنــده بیشترین 
مشکات بهداشتی است از جمله چابهار، کنارک و 
مهرستان به دانشکده علوم پزشکی ایرانشهر ملحق شد. 
به گفته وی، درباره پروژه های عمرانی وضعیت با آن چه 
مطلوب است فاصله دارد ولی رشد قابل توجهی داشته 
است، به ویژه میزان اعتباراتی که تخصیص یافته است 
و از این پس قرار است تخصیص پیدا کند، انتهای سال 
95 کمیسیون ماده 23 بیمارستان 540 تختخوابی 
اخذ شد و سال گذشته با وجود محدودیت شدید ایجاد 
ردیف های جدید، این بیمارستان دارای ردیف شد که 
امیدوارم به زودی با سفر وزیر بهداشت عملیات اجرایی 
ــوزه خانه هــای بهداشت، مراکز  ــود. در ح ــاز ش آن آغ
جامع سامت و ارتقای کیفی و کمی بیمارستانی روند 

مطلوبی دارد، ولی در دیگر قسمت ها عقب هستیم.

ردیف اعتباری برای بزرگراه ایرانشهر - چابهار	 
امینی فرد با بیان این که حمل و نقل پیشانی توسعه 
است ادامه داد: بر اساس هدف گذاری که طی دو سال 
گذشته انجام شد با افزایش ظرفیت پایانه چابهار مواجه 
هستیم که باید راه های مواصاتی متناسب با ظرفیت ها 
باشد. در این باره قطعه ایرانشهر – چابهار دارای ردیف 
شده و عملیات اجرایی قطعه ایرانشهر – خاش سرعت 
بیشتری گرفته است که با توجه به کمبود منابع باید 
دنبال منابع دیگری به جز منابع خاص دولتی باشیم. 
وی گفت: در منطقه مرکزی و جنوب استان فرودگاه 
رسمی کشوری فقط در ایرانشهر واقع است، فرودگاه 
کنارک نظامی است به همین منظور پیگیری هایی 
انجام شد و پایانه جدید و پایانه سوخت فرودگاه ایرانشهر 
آماده بهره برداری است و به زودی وارد مدار می شود.
وی با اشاره به تقسیم استان هم اظهار کرد: با توجه به 
ظرفیت هایی که در نقاط مختلف این خطه وجود دارد، 
سیستم یکپارچه اداری و سیاسی بهتر می تواند منابع 
را تامین کند، عاوه بر این هویت مشترکی میان اقوام 
سیستانی و بلوچ است و پیوستگی خاصی وجود دارد که 
جزو مزیت های نسبی است و روند خرد شدن واحدهای 
جغرافیایی با منافع ملی منافات دارد و باید همگرایی 

بیشتری داشته باشیم.

دهمرده: دولت اقدام موثری برای 
رفع مشکلات سیستان انجام 

نداده است
هیچ اقدام تاثیر گذار، ملموس و چشمگیری از سوی دولت 
برای رفع مشکات در منطقه سیستان دیده نشده است.
ــورای اسامی به  نماینده مــردم سیستان در مجلس ش
خبرنگار ما گفت: دولت در جریان همه مشکات سیستان 
است، اما در عمل تا به حال اقدام تاثیرگذاری به طور ملموس 
و چشمگیر انجام نداده است. خشکسالی مهم ترین موضوع 
این منطقه است که گزارش های متعددی در این باره تهیه و 
برای دولت ارسال شده است، دولت باید تشکیل جلسه دهد 
و در این باره طرح هایی مصوب و به مردم اباغ کند.»حبیب 
ا... دهمرده« افزود: برای بحران کم آبی استان چند برنامه 
اجرایی به مسئولان پیشنهاد شده است که از جمله آن می 
توان به حقابه ایران از رودخانه هیرمند اشاره کرد، دولت 
مکلف شده است که حق ما را از افغانستان مطالبه کند، 
پیشنهاد دیگر درباره چاه های ژرف است که اقدام هایی در 
این باره در حال انجام است و جای تقدیر دارد.وی تصریح 
کرد: تامین آب از دریای عمان یکی دیگر از پیشنهادها برای 
رفع بحران کم آبی است، با این اقدام آب منطقه سیستان 
تامین می شود اما متاسفانه هنوز فعالیت چشمگیری در این 
باره انجام نشده است. طرح هایی درباره تالاب هامون و 
کاهش تبخیر آب نیز ارائه شده است.به گفته وی، بحران آب 
سبب کوچ مردم این منطقه شده  که معضل جدی است، 
چنان چه مسئولان می خواهند از کوچ مــردم سیستان 
جلوگیری شود باید در منطقه اشتغال ایجاد کنند، کارخانه 
هایی در استان احداث شود تا مردم در شرایط خشکسالی 
فرصت های دیگری برای اشتغال و کسب درآمد داشته 
باشند، همچنین باید برای توسعه گردشگری سرمایه گذاری 
بیشتری انجام شود که ظرفیتی برای استان محسوب می 
شود، ترانزیت و مرز از دیگر فرصت های استان است که در 

بیشتر حوزه ها آن گونه که باید اقدامی انجام نشده است.

روز گذشته دو نماینده مردم سیستان و بلوچستان در مجلس شورای اسامی یکی در نشست خبری و دیگری در گفت و گو با خبرنگار ما سیستان 
و ایرانشهر را جزو سوژه های خود دانستند. »امینی فرد« رئیس مجمع نمایندگان استان و نماینده مردم ایرانشهر و »دهمرده« نماینده مردم 

سیستان در مجلس شورای اسامی با انتقاد، خواستار نگاه ویژه دولت با عینک توجه به منطقه شدند.


